
  

Foreword 
 
Health is a central goal and important outcome of development that can only be sustained if 
social and economic dimensions are considered at all levels and stages. Investing in health, 
especially mother and child health is the core to the achievement of the Millennium 
Development Goals. The healthy future of society depends on the health of the children and 
their mothers "the guardians of the future". Hence, the World Health Organization has adapted 
the theme for the 2005 report "Make every mother and child count". In support of this strategy, 
the Ministry of Health works in partnership at different level with governmental and non-
governmental organizations, and at strategic level with stakeholders and international 
organizations under the umbrella of "Health for all". The Ministry strives to address health 
issues and face challenges in the Kingdom, creating and sustaining capabilities, achievements 
to meet population basic needs by well established, effective and overall Health care system.   

There is an ample of evidence that all these acknowledged strategies are based on health gains 
principle which is considered as a basis for solid infrastructure to establish a coherent national 
health system, strengthen capacities, effective and qualitative expertise and sustaining 
achievements to meet basic health needs. As well as, in bridging this gap or addressing 
challenges encountered. On the top of the list are the expected rise of cost per capita globally 
and not only at national or regional level. In addition to that, the continuous increase of chronic 
diseases incidence rates, such as cardiovascular and metabolic diseases, cancers, injuries, and 
neurological and psychological disorders are major economic burdens affecting both 
individuals, governments and associated with humanitarian stress considerably. 

It is a great concern to all that these diseases are becoming more prevalent among young 
generation as a result of the unhealthy lifestyle-related risk factors such as obesity, physical 
inactivity, changing in the dietary patterns and smoking tobaccos. These are important 
indicators highlighting a growing health hazards threats targeting our generation with new 
incurable diseases in future. Solutions of these issues are not straightforward. Unless concerted 
action is taken the goals cannot be attained. New paradigms initiatives and health enforcements 
are driving a shift from acute tertiary hospital care to primary care, preventive, patient-
centered, disciplinary collaboration with other sectors at all levels, such as, municipalities, 
media, environmental centers and continuity of care demonstrated by innovative approaches. 
Our plan is diverting our attention to intensify health education, promotional health activities, 
availability of sufficient drugs, promoting school health programs,    and improve early 
diagnosis mechanisms to reduce risks. Moreover, by assessing measures to protect the 
environment and the modification of lifestyle factors such as diet, smoking and exercise 
through behavior change.  

 
  

 
  مــقديت
  

 ولا يمكѧن ضѧمان اسѧتمرار التنميѧة      لѧدى جميѧع الأمѧم،      هي المرمى الرئيسي والنتيجة الأهم للتنمية      صحةالإن  
إن  بѧѧإنَّنѧѧي لعلѧѧى يقѧѧين   .مراحلهѧѧا جميѧѧع مѧѧستوياتها و  إلا إذا روعيѧѧت الأبعѧѧاد الاجتماعيѧѧة والاقتѧѧصادية فѧѧي   

  والطفولѧة يعتبѧѧر أمѧراً جوهريѧاً لبلѧѧوغ   صѧѧحة الأمومѧة مجѧال  الاسѧتثمار فѧي الѧѧصحة ولاسѧيما الاسѧتثمار فѧѧي     
 تبنѧت منظمѧة     ذالѧ . حيث يعتبر الأطفال أمѧل المѧستقبل وأمهѧاتهم حمѧاة هѧذا المѧستقبل              . المرامي التنموية للألفية  

ودعمѧѧѧاً لهѧѧѧذه  " .  أمѧѧѧاً ولاطفѧѧѧلاً مكانتهمѧѧѧا فѧѧѧي المجتمѧѧѧع  لاتبخѧѧѧسوا" لهѧѧѧذا العѧѧѧام  الѧѧѧصحة العالميѧѧѧة شѧѧѧعارها  
 جميѧѧع مقѧѧدمي الخѧѧدمات فѧѧي مختلѧѧف القطاعѧѧات  وةـجهѧѧداً فѧѧي دعѧѧارة الѧѧصحة وز تتѧѧوانى الاسѧѧتراتيجية، لѧѧم 

، وشѧѧرآاء  علѧѧى مѧѧستوى القاعѧѧدة الѧѧشعبية مѧѧشارآة الآخѧѧرينو ،يѧѧداً بيѧѧَدالحكوميѧѧة والخاصѧѧة والأهليѧѧة للعمѧѧل 
تحѧت   والتنѧسيق الكامѧل معهѧا    ،تحѧت مظلѧة الѧسلطات الѧصحية الوطنيѧة      سѧتراتيجيً علѧى المѧستوى الا  التمويѧل  

 إنجѧѧازات توسѧѧيع مѧѧا اآتѧѧسبناه مѧѧن للمملكѧѧة، و القѧѧضايا الѧѧصحية التحѧѧديات ومواجهѧѧة ل للجميѧѧعة مظلѧѧة الѧѧصح
 .سم بالفعالية والكفاءةتتصحية  مظإقامة نُوتعزيزات في مجال توفير الخدمات الصحية و

  باعتبارهѧا ذاتهѧا  ة غاية هامة فѧي حѧد  يالصحالمكاسب  على مبدأ أن الموضوعةالاستراتيجيات وترتكز جميع 
تلبيѧة   اسѧتمرارها مѧن أجѧل   و الكفѧاءات و الخبѧرات   لخلѧق  اقاعѧدة راسѧخة تѧصلح للبنѧاء عليهѧ      ومحوراً مرآزيѧاً 

ومѧن أهѧم تلѧك    .  أو التقليل مѧن الثغѧرات والتحѧديات التѧي نواجههѧا          والتخلص   ؛  الأساسية الصحية   حتياجاتالا
لعѧالمي بѧشكل عѧام ولѧيس المحلѧي أو       التحديات الارتفاع المتوقع لتكلفة الخدمة الصحية للفرد علѧى المѧستوى ا           

عѧبء  الإقليمي فقط ؛ والارتفاع المستمر في معدلات الأمراض الѧسارية و المزمنѧة ؛ ومѧا يترتѧب عليهѧا مѧن                       
قل وطأة عن العبء الإنساني الناجم  يلا، فهو  الأمراضتلك نوء به الأفراد والحكومات من جراء     تاقتصادي  

   .عنها

 بѧين الفئѧات الأصѧغر سѧناً، نتيجѧةً لزيѧادة ممارسѧة هѧذه الفئѧات                   شي تلك الأمѧراض     تفتزايد  انه من الملفت حقاً     
  وزيѧѧادة الإعتمѧѧاد علѧѧى الوجبѧѧات الѧѧسريعة، ونقѧѧص ممارسѧѧة الرياضѧѧة البدنيѧѧة،  لأنمѧѧاط الحيѧѧاة غيѧѧر الѧѧصحية 

حѧدوث العديѧد مѧن الأمѧراض     تѧشير إلѧى    من المؤشرات المهمة التي   - في سن مبكرة     وزيادة معدلات التدخين  
المعѧѧزِّزة والبѧѧرامج ومѧѧن الممكѧѧن للمѧѧداخلات التѧѧي تѧѧستهدف الѧѧسكان، مѧѧن خѧѧلال المبѧѧادرات      . يѧѧر الѧѧسارية غ

وقѧد ثبتѧت فعاليѧة المѧداخلات     .  حѧدوث هѧذه الأمѧراض   الوقايѧة أو التقليѧل مѧن   للصحة، أن تؤدي دوراً مهماً في      
   ضѧѧمنمѧѧاآن العمѧѧل وأ ضѧѧمن بѧѧرامج الѧѧصحة المدرسѧѧية المعѧѧزِّزة للѧѧصحة فѧѧي بعѧѧض المواقѧѧع مثѧѧل المѧѧدارس  

والتنѧѧسيق معهѧѧا آمراآѧѧز البيئѧѧة،  والبلѧѧديات ،     الأخѧѧرى، قطاعѧѧات ال  مѧѧع عمѧѧلال. بѧѧرامج التثقيѧѧف الѧѧصحي 
الترويجيѧѧة الموصѧѧلة  والبѧѧرامج التوعويѧѧة الأنѧѧشطة تكثيѧѧف والهѧѧدف مѧѧن ذلѧѧك .  والأعѧѧلام علѧѧى سѧѧبيل المثѧѧال 

العمѧل  الѧصحية الأوليѧة و    لوقايѧة   ل الاهتمѧام    توجيѧه مزيѧد مѧن      اضافة إلѧى     . الصحية  والممارسات   لأنماط الحياة 
علѧى  و ، التѧشخيص المبكѧِّر، و ضѧمان حѧصول المرضѧى علѧى الرعايѧة الثانويѧة والثالثيѧة                   وسائلعلى تحسين   

مѧѧن خѧѧلال آليѧѧات مرنѧѧة   الأمѧѧراض المعديѧѧة، وذلѧѧك  وتطبيѧѧق التѧѧدابير الفعالѧѧة لمكافحѧѧة ، الأدويѧѧة الѧѧضرورية 
 .لظروف التشغيل المحلية وحساسة

  

 
 
 
 



  

 

Today, people are a vital ingredient and real wealth of every country aiming to be a pioneer in 
the globe environment.  Therefore, the human resources development was among our priority 
area to ensure continuous improvement in health care delivery. Furthermore, to ensure better 
management of health care delivery, we are establishing integrated health information systems 
to produce reliable data on human resources development, and to strengthen the national 
institutional capabilities and expertise in planning, training, financing and managing health 
professionals. 

Bahrain Leadership is always keen on fulfilling population demands for health services 
accessibility, as a result of that His Majesty the King, Shaikh Hamad bin Isa Al Khalifa gave 
his directions to build King Hamed General Hospital in Muharraq Governorate. The hospital 
will be considered as a training center for Medical Students. It will provide most of the major 
medical specialties and departments such as Obstetric & Gynecology, Neonatal, Pediatric, 
Intensive Care Unit, Ophthalmology, ENT, Medical & Surgical units, Physiotherapy, 
Occupational Therapy and Out Patient Clinics. As well as, the hospital will offer highly 
sophisticated Accident and Emergency services. It will be furnished with 312 beds.  In 
additional to that, the hospital will be the main affiliated teaching hospital. Its' design caters the 
requirements of basic functionalities and relationships including 200 seated lecture hall.  All 
services infrastructure provided to the hospital will be line with the world's best practices, to 
ensure optimum facilities for patients and staff. The hospital will provide Bahrain with a 
landmark facility of high international standard.  

The Government of Bahrain Philosophy is encouraging the private sector to enter the health 
care market and thus share the cost of services in this vital area. It is also drawing up plans to 
attract international investors and entrepreneurs to move further to exploit the investment 
opportunities in the health sectors such as health tourism, Technology, Health education and 
Industrial sectors in general.  

Despite of all the challenges mentioned herein, we are proud of our achievements in 2005 in 
eradicating the issue of maternal deaths, control Neonatal deaths by 20%, and 13% of Cardio 
vascular deaths comparing to 2004. As well as, we were able to eradicate some infectious 
diseases such as Cholera, Poliomyelitis, Diphtheria, and Meningococcal Meningitis for the past 
five years through mass immunization program in coordination with World Health 
Organization.  

Finally, though the  journey of achieving our goals to further improve the Health care services 
are quite a challenge, we will, with God Blessing, strive to deliver a comprehensive, reliable, 
assured  and comparative Health care services for all.  

 

 
 يتѧصدر  ، لѧذا  اليѧوم  نѧا أن الإنسان هو الثروة الحقيقيѧة لأيѧة دولѧة تنѧشد أن تتبѧوأ مرآѧزاً فѧي الѧصدارة فѧي عالم          

 وخطѧط  آليѧة أساسѧية  ، التѧي تتطلѧب    أولوياتنѧا  ضمن أجندة نا اهتمامات الصحيةالبشرية  الموارد  موضوع تنمية   
لإنتѧѧاج معطيѧѧات  يمة للمعلومѧѧاتسѧѧلنظѧѧم نѧѧشاء لѧѧذا وضѧѧعنا خطѧѧة لإ. الخѧѧدمات تطѧѧور  اسѧѧتمرارتѧѧضمندقيقѧѧة 

الوطنيѧة فѧي مجѧال التخطѧيط،       القѧدرات والخبѧرات المؤسѧسية   لتقويѧة  حѧول تنميѧة المѧوارد البѧشرية،      موثوقѧة 
  . والتمويل، وإدارة شؤون المهنيين الصحيين والتدريب،

قѧضايا وتلبيѧة    لا تتѧوانى مѧن جعѧل    العѧام لملك البلاد المفدى صѧاحب الجلالѧة الѧشيخ حمѧد         الحكيمة  أن السياسة   
  التعليمѧي  احتياجات المواطنين للرعاية الصحية متجلية بشكل  في توجيهات جلالته ببناء مستشفى الملك حمد             

.  أن يѧѧتم الانتهѧѧاء مѧѧن المستѧѧشفى بهѧѧذا الحجѧѧم خѧѧلال العѧѧامين القѧѧادمين لومѧѧن المؤمѧѧ. بمحافظѧѧة المحѧѧرقالعѧѧام 
ساسѧѧية آخѧѧدمات عѧѧلاج أمѧѧراض النѧѧساء    وسѧѧوف يѧѧوفر المستѧѧشفى جميѧѧع التخصѧѧصات والѧѧدوائر الطبيѧѧة الأ     

والѧѧولادة، وأمѧѧراض الأطفѧѧال والعنايѧѧة المرآѧѧزة بالأطفѧѧال للمواليѧѧد والعنايѧѧة المرآѧѧزة القѧѧصوى، وأمѧѧراض         
العيون، وأنف وأذن وحنجرة، والباطنيѧة ، والجراحѧة مدعمѧة بالخѧدمات العلاجيѧة آخѧدمات العѧلاج الطبيعѧي                  

لعيѧѧѧادات الخارجيѧѧѧة، إلѧѧѧى جانѧѧѧب تѧѧѧوفير خѧѧѧدمات الحѧѧѧوادث وخѧѧѧدمات العѧѧѧلاج والتأهيѧѧѧل المهنѧѧѧي، وخѧѧѧدمات ا
 لتѧدريب   علميѧاً آما ويعتبر المستشفى صѧرحاً      .  سرير 312هذا وسوف يكون المستشفى مجهزاً بـ       . والطوارئ

الأمѧر الѧذي يѧوفر للبحѧرين معلمѧاً بѧارزاً        .  مقعѧد  200حيث سيتم تجهيزه بقاعة دراسية مجهزة بـ        طلبة الطب،   
 .ية عالية متميزاً لأنه سيخرج أجيالاً من الأطباء البحرينيين وعلى أرقى المستوياتيتمتع بمواصفات عالم

لحكومѧѧة مملكѧѧة البحѧѧرين فلѧѧسفة ورؤيѧѧة مѧѧستقبلية مبنيѧѧة علѧѧى تѧѧشجيع الاسѧѧتثمار الѧѧصحي للقطѧѧاع الخѧѧاص           
للمѧѧشارآة فѧѧي المجѧѧال الѧѧصحي والمѧѧشارآة فѧѧي تحمѧѧل أعبѧѧاء تكلفѧѧة تѧѧوفير الخѧѧدمات الѧѧصحية فѧѧي المجѧѧالات     

آما أعدت خطة محكمة بتوفير آافة التسهيلات لجѧدب المѧستثمرين والمѧوردين الѧدوليين للاسѧتفادة                  . حساسةال
ي، من الفرص المتاحة في القطاع الصحي في مجالات الѧسياحة الѧصحية، والتقنيѧات الطبيѧة، والتعلѧيم الѧصح                   

  .والصناعات الصحية بشكل عام

تѧم    إذ .هѧا  نفتخѧر ب   ه عظيمѧ  مكاسѧب  حققنѧا    أننѧا قѧد    إلا    ، يهѧا آنفѧاً    إل تѧم الإشѧارة   التي   وبالرغم من جميع التحديات   
مѧن العѧام   % 20التغلب على وفيات الأمومة وانخفاض عدد وفيات الأطفال الرضѧع الأقѧل مѧن أسѧبوع بنѧسبة        

بالإضѧѧافة إلѧѧى   . 2004مقارنѧѧة بعѧѧام   % 13الѧѧسابق، والتقليѧѧل مѧѧن وفيѧѧات الجهѧѧاز الѧѧدوري الѧѧدموي بنѧѧسبة        
 ومѧѧرض العѧѧدوى بѧѧالمكورات الѧѧسحائية  شѧѧلل الأطفѧѧالمѧѧراض المعديѧѧة آѧѧالكوليرا، و بعѧѧض مѧѧن الأاستئѧѧصال

وغيرهѧѧا  طѧѧوال الخمѧѧس سѧѧنوات الماضѧѧية مѧѧن خѧѧلال برنѧѧامج التمنيѧѧع الموسѧѧع بالتعѧѧاون مѧѧع منظمѧѧة الѧѧصحة    
  .العالمية

للتطѧوير   رحلѧة شѧاقة والفرصѧة سѧانحةٌ أمامنѧا علѧى مѧدى الѧسنوات المقبلѧة                 أن تحقيѧق المرامѧي المرجѧوة        ،   وأخيراً
  لن نتوقف أبداً عن التطلُّع إلى غدٍ أفضل بعون االله و.  في العطاء الاستمرار مع ضمانإحداث تغيير حقيقيو
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Minister of Health 
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